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Un estudi català resol el misteri  
de la longevitat dels òvuls

aconsegueixen els òvuls aquesta 
longevitat? L’estudi se centra en la 
destrucció d’agregats de proteïnes, 
que estan mal plegades o danyades i 
que, si no es controlen, s’acumulen 
al citoplasma com a tòxics.  

Una direcció “fascinant” 
A diferència d’altres cèl·lules que 
gestionen els compostos a través de 
la divisió cel·lular, els ovòcits reser-
ven tot el seu citoplasma per a un fu-
tur embrió, per poder passar-li tots 
els components de l’ADN. A partir 
de microscòpia electrònica, els in-
vestigadors han descobert que a 
l’interior dels ovòcits hi ha una cin-
quantena d’estructures que funcio-

nen com un “equip de neteja”, els 
conjunts vesiculars endolisosomals 
(ELVAs, en anglès). Aquesta mena 
de patrulles segresten els agregats al 
citoplasma i estalvien una despesa 
continuada d’energia als òvuls. 

Els investigadors estudiaran si 
aquesta troballa pot obrir la porta 
a explorar nous tractaments. “L’es-
tudi obre una direcció futura fasci-
nant per explorar si la degradació de 
proteïnes i els problemes amb la 
forma en què es regulen en els ovò-
cits podrien explicar el deteriora-
ment de la salut embrionària”, con-
clou Böke. Per ara, l’estudi s’ha fet 
en ratolins i caldria traslladar-lo a 
l’àmbit de la salut humana.e

L’interior d’un òvul; en magenta, l’estructura que el neteja. GABRIELE ZAFFAGNINI / CRG

La investigació obre la porta a noves teràpies contra la infertilitat

SALUT

Les dones i totes les femelles mamí-
feres neixen amb tots els ovòcits de 
què disposaran al llarg de la seva vi-
da, però només alguns es converti-
ran en òvuls. Fa un temps que el 
Centre de Regulació Genòmica 
(CRG) va constatar que la reserva 
ovàrica es manté intacta al llarg dels 
anys perquè els òvuls s’inactiven 
durant dècades per conservar-se. 
Ara la cap del grup de Biologia 
d’Ovòcits i Latència Cel·lular del 
CRG, Elvan Böke, ha fet un pas més: 
després d’analitzar milers d’ovòcits 
immadurs durant cinc anys, ha hi-
potetitzat que les cèl·lules germi-
nals femenines són capaces de de-
gradar les proteïnes tòxiques sense 
gastar energia i sense patir danys. 

La investigació, publicada ahir a 
la revista Cell, pot ajudar a entendre 
les causes que s’amaguen darrere de 
la infertilitat, un procés que està re-
lacionat amb l’envelliment –amb 
l’edat, els òvuls de les dones van per-
dent qualitat–. Ara bé, els proble-
mes per quedar-se embarassada 
també passen en dones més joves, la 
qual cosa pot respondre tant a de-
fectes genètics com a causes desco-
negudes per la comunitat científica.  

En un estudi fet amb ratolins, la 
investigadora ha constatat que el 
període de supervivència dels ovò-
cits pot ser de fins a 18 mesos, men-
tre que en humans pot durar mig se-
gle, que és el temps mitjà entre el 
naixement i la menopausa. I com 
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Els diputats planten els 
malalts d’ELA al Congrés

i que ens escoltin. Els demanaria 
voluntat per tramitar la llei, perquè 
les ajudes arribin com més aviat 
millor, i empatia, perquè encara 
que sigui una estoneta es posessin 
en el nostre lloc per entendre les 
nostres necessitats i reivindicaci-
ons”, va demanar enmig d’una ova-
ció dels presents. 

Critica el bloqueig de la llei 
Unzué va participar en la jornada 
parlamentària per una regulació 
que garanteixi una vida digna a les 
persones amb ELA a la sala cons-
titucional de la cambra baixa, on va 
denunciar que, malgrat l’aprova-
ció, el govern no va tramitar la llei, 
“la va bloquejar cinquanta vegades 
i la proposició va quedar en un ca-
laix sense tramitar abans de les úl-
times eleccions”. Així doncs, va 
aprofitar la intervenció per picar el 
crostó als diputats i va reclamar a 
la cambra una legislació per a la 
malaltia, perquè els que la pateixen 
tinguin “la possibilitat de viure dig-
nament abans de morir”. També va 
denunciar que hagi quedat sense 
tramitar la proposició que el Con-
grés va aprovar per unanimitat el 
març del 2022.e

L’exfutbolista i exentrenador 
Juan Carlos Unzué. GUSTAVO VALIENTE / 
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Juan Carlos Unzué, exfutbolista i 
exentrenador, va ser diagnosticat 
d’esclerosi lateral amiotròfica (ELA) 
l’any 2020. Des d’aquell moment 
s’ha convertit en un exemple de su-
peració dia a dia. Després d’un llarg 
camí, la reivindicació i la divulgació 
el van dur a intervenir ahir al Con-
grés, on va aprofitar l’avinentesa per 
fer una crida a la responsabilitat dels 
polítics per la dignitat dels malalts 
d’ELA. Però a la sala on va comparèi-
xer amb tres afectats més només hi 
havia cinc diputats. 

“Imagino que la resta de dipu-
tats deuen tenir alguna cosa molt 
important a fer, perquè hem vingut 
a casa vostra. Sabeu el que ha cos-
tat a molts dels meus companys ser 
aquí, no només econòmicament, 
sinó també d’esforç físic”, els va 
dir. “Espero que això quedi gravat 
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Alumnes de l’Institut Miquel Tarradell  
de Barcelona. PERE VIRGILI  

Proves PISA: alguns 
docents culpen la 
falta de disciplina

EDUCACIÓ

Dos mesos després del desastre català a les 
proves PISA, ahir el sindicat Comissions 
Obreres (CCOO) va fer públics els resultats 
d’una enquesta a més de 3.500 professionals 
de l’educació sobre els principals motius 
d’aquesta desfeta. Per fer-ho van enviar un 
qüestionari de vuit preguntes que majorità-
riament van contestar professors i mestres de 
centres públics (80%), i l’informe final, bate-
jat com L’estat de l’educació a Catalunya: la se-
va qualitat i els seus resultats, apunta sis grans 
causes que poden explicar els mals resultats 
educatius a Catalunya. Segons les respostes 
dels docents enquestats, el principal motiu 
són les elevades ràtios (62%), seguides de la 
falta de recursos per a l’educació inclusiva i les 
aules d’acollida (53%), la manca de finança-
ment del sistema educatiu (48%) i la poca con-
tinuïtat de les lleis educatives (39%). Ara bé, 
més d’un terç (35%) també ho atribueixen a 
la falta de disciplina dels alumnes. 

Tot i que les conclusions d’aquest estudi 
són força diverses, hi ha un resultat concret 
que també crida l’atenció: només un 7% dels 
docents consideren que treballar en l’educa-
ció és gratificant. Davant l’afirmació “Actual-
ment treballar en l’educació és gratificant”, hi 
ha hagut un 34% de professors que han respost 
que hi estan bastant d’acord, mentre que un 
59% han assegurat que hi estan poc o gens 
d’acord. Des del sindicat atribueixen aquest 
important malestar docent a “les altes ràtios, 
la manca de recursos per atendre l’alumnat de 
manera personalitzada i la manca de finança-
ment de l’educació”. 

Hi ha altres causes que els docents conside-
ren detonants dels baixos resultats a les pro-
ves PISA: el 32% creuen que es deu a la man-
ca de temps per a la coordinació i planificació 
de classes i el 31%, a la falta de reconeixement 
als professionals 
 
Poc a favor de la comissió d’experts 
El qüestionari de CCOO també preguntava 
l’opinió sobre la comissió d’experts creada per 
la conselleria per abordar la desfeta a les pro-
ves PISA: un 74% dels enquestats asseguren 
que no estan gens d’acord o poc d’acord amb el 
fet que aquesta sigui “la millor opció per tro-
bar estratègies davant la davallada dels resul-
tats educatius”. Per contra, només un 5% dels 
professors que han respost el qüestionari ve-
uen amb bons ulls la mesura.e
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